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SZIGETBECSEI
KRÓNIKA

Tanuljunk a g y e rm e k e k tő l!
Pompás virágokkal tombol a nyárelő, milliárdnyi levél-zászló hirdeti 

diadallal: az élet élni akar!
A zöld megszámlálhatatlan árnyalata gyönyörködteti, nyugtatja a ter-

mészet e  pompás színjátékét szemlélő embert, hamis biztonságba is 
ringatva, nincs nagy baj!

Pedig Földünk, egyetlen élőhelyünk már súlyosan sérült és éppen  az 
ember az, aki a legtöbb kárt 
okozza rombolva a természet 
végtelenül kényes egyensú-
lyát. Ki más nyújthatna ez ellen 
védelmet, ha nem maga az em-
ber?

A felismerés nem mai kele-
tű, a veszély nő, a tennivalók 
sürgetóek és sokasodnak.
Természetvédők kisebb-na- 
gyobb csoportjai szállnak 
szembe a megállíthatatlannak 
tűnő pusztulással. Immár nem 
csak tudósok, szakemberek — 
felnőttek -  állnak csatasorba, 
de  örvendetes módon gyer-
mekek is.

A legifjabbak egyik mozgal-
ma 1988-ban alakult. A Zöld 
Szív elnevezésű mozgalom 
már közel 20 országban ismert. Csoportjai közt o tt vannak a magyar-
országiak is. Mintegy 3 0 0  településen alakultak közösségek. A 15 ez-
res magyar gyermekmozgalomhoz Szigetbecse 1992-ben csatlakozott, s 
mára elmondhatjuk, hogy a Borbély Józsefné Teriké által szervezett 
csoportot az országban a legjobbak között tartják számon!

Büszkén számolhatunk be  idei sikereikről is. A zöldszíves csoportok 
tevékenységét évente országos összevetésben értékelik. Idén márci-
us 21-én a Zöld Szív Napján nagy megtiszteltetés érte  Szigetbecsét. 
Községünk első számú vezetője, Magasitz Lajos lett az év zöldszíves 
polgármestere, a csapat az év zöldszíves csoportja, Borbély Józsefné 
pedig az év zöldszíves csoportvezetője címet érdemelte ki!

A siker folytatódott a Siófokon rendezett országos találkozón, ahol 
a Becsei Baglyok pályamunkája országos második lett. Egyéni pályázaté-
val Kőhelyi Áron első. Murányi Bence pedig második helyezett lett. 
Mindketten negyedik osztályosok. Szívből gratulálunk a becsei zöldszí-
veseknek!

Lehetetlen felsorolni a lelkes kis csapat minden tevékenységét, csak 
a leglényegesebbekre szorítkozhatunk. P észt vesznek a Péckevei-Du- 
na vízminőségét ellenőrző mérésekben. Védnökséget vállaltak a becsei 
kis tó és a Királyrét részben még háborítatlan mezeje felett. Megfigye-
léseket, felméréseket végeznek séták, kirándulások alkalmával. Állatok-

kal, növényekkel kapcsolatos elnevezéseket, mondákat, meséket gyűj-
tenek, maguk is írnak ilyeneket

Példamutató kapcsolat alakult ki a zöldszíves csoport és az önkor-
mányzat között. A gyerekek ötleteit, megfigyeléseit, jelzéseit szívesen 
fogadják, együttműködő partnerként kezelik a Becsei Baglyokat.

Megérdemlik, hiszen ezek a gyerekek bizony sok felnőttnél tudato-
sabban, felelősségteljeseb-
ben szemlélik a természetet, 
közvetlen környezetüket! Fel-
emelték (sikerrel) szavukat az 
indokolatlan fakivágások ellen, 
tisztítják a kis tavat a -  felte-
hetően felnőttek által eldo-
bált -  szeméttől. Észrevéte- 
lezik, hogy felégették a rét 
egy darabját, hogy vandálok 
festékkel csúfították a becsei 
határ, de  talán az egész Cse- 
pel-sziget legnagyobb, leg-
ö regebb  fekete nyárfáját. 
(Kerületét megmérték: ez 6 
m 80  cm.)

Gondosan összeállított, 
írásokat, becses leveleket, 
rajzokat, fényképeket tartal-
mazó naplójukban találtam az 

egyik Becsei Bagolynak a védett réten te t t kirándulásukról szóló írásé-
ban ezt a mondatot: „Legjobban a fekete nyárfa tetszik. Nem hagynánk 
el a területről semmit, mert minden élőlényt a részének érezzük.”

Kedves felnőttek: nem kellene ezen nagyon, nagyon mélyen elgon-
dolkozni?

A megcsúfított fekete nyárfa

A Becsei Baglyok a díjátadáson. A mikrofonnál Orgoványi Anikó, 
a Zöld Szív Ifjúsági Természetvédő Mozgalom elnöke
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Testületi ülés
• Tárgyalások a holtág tulajdonjogáról
• Őseink nyomába indulnak a diákok
• Segítség a szabolcsi árvízkárosultaknak

Április 23-án megtartott képviselő-testületi 
ülés első napirendi pontja a Szigetbecse -  
Makád Közös Igazgatású Közoktatási Intézmé-
nyi Fenntartó Társulás költségvetési beszámo-
lója volt. Ennek okán részt vettek az ülésen a 
makádi képviselő-testület tagjai is. A Fejesné 
Schwarcz Erzsébet intézményvezető által elő-
terjesztett beszámolót a képviselők egyhangú-
lag elfogadták. Ugyancsak elfogadták és rende-
letet alkottak a Községi Önkormányzat és In-
tézményei zárszámadásáról.

***
Törvényi lehetőség van arra, hogy amennyi-

ben egy oktatási intézmény vezetőjének nyugdíj- 
korhatár előtt két éven belül jár le a szerződé-
se, ezt a képviselő-testület meghosszabbíthatja. 
A közös igazgatású oktatási intézmények igaz-
gatójának a képviselők 2003. július 31-ig bizal-
mat szavaztak két évre meghosszabbítva a meg-
bízatását. Ez alkalomból a véleményt nyilvání-
tó képviselők egyként elismeréssel szóltak 
Fejesné Schwarcz Erzsébet eddigi munkájáról.

***
Loconczy Béla jegyző beszámolt arról, hogy 

bejárták azokat az eddig bérbe adott önkor-
mányzati területeket, melyekre a szennyvízbe-
ruházás kapcsán keletkező anyag tárolására van 
szükség. Az érintett bérlőkkel már tárgyaltak.

A polgármester beszámolt a szennyvízberu-
házásról. A munka ütemesen, a tervek szerint 
halad. (Cikkünk erről a 3. oldalon)

***
Egy vállalkozó Szigetbecse közigazgatási 

területén sóderbánya létesítése érdekében adott 
be ajánlatot az önkormányzatnak. A képviselő- 
testület az ajánlatot megvitatta és azt elutasította. 

***
A különböző fejlesztésekhez pályázatok be-

adását tervezték. Ezek elkészültek. Az eddig is-
mertetett célok közé még felvették egy André 
Kertész kiadvány elkészítését és sport célra is 
beadtak egy további pályázatot.

***

Beszámolót hallgattak meg a képviselők a 
szigeti átjárók felújításáról és arról, hogy tár-
gyalások folynak az illetékes vízügyi igazgató-
sággal a holtág községi tulajdonba vételéről. 
Ez az egész község régi óhaja és érdeke.

***
Határoztak arról, hogy 2001. október 31-ig 

fel kell szabadítani a Duna-parti út elzárásait. 
***

A Diáksport Egyesület támogatásával „ Őse-
ink nyomában" elnevezésű túra sorozatot ter-
veznek az általános iskolában. A program egy 
pontja iskolai kirándulás keretében az egész is-
kola részvételével zajlik majd. Hogy a felmerü-
lő költségek egyetlen családnak se jelentsenek 
elviselhetetlen terhet, az iskola a képviselő-tes-
tület segítségét kérte. Az önkormányzat támo-
gatja a programot, a tanulmányi kirándulás 
céljára utólagos elszámolásra a költségvetés 
terhére 30.000.- Ft-ot szavazott meg.

***
Óvodásaink többször jelennek meg séták, ki-

rándulások alkalmával a nyilvánosság előtt. A 
hovatartozás és az együvétartozás jelképeként 
Szigetbecse feliratú sapkákat rendeltek meg, 
melyek költségéhez a testület 30.000.- Ft-ot 
szavazott meg.

***
A költségvetés tartalék keretéből 100.000.- 

Ft-ot utalnak át két árvízkárosult község, 
Gulács és Kispalád megsegítésére.

A SÁRKÁNY
A gyerm ekrajz kiállítás Ráckevén

tek ki. A művészeti zsűri (Jahoda 
Ernő István, Mikola Bence, Kiss 
Tünde, Rékasi Tamás) a szigetbe-
csei és makádi gyerekek grafikai 
munkáit is nagyra értékelte. 

Eredmények
1-2 osztály II.: Horváth Kálmán, 
Makád.
3. osztály I.: Riedl Norbert. II.: 
Szentirmai Mátyás, Bonhardt Ber-
nadett, Szalai Simon.
4. osztály I.: Balogh Balázs, Csík 
Erzsébet, Elsik Alexandra, Elsik 
Zoltán, Kocsis Krisztina, Németh 
Judit, Németh Szabolcs, Tápai 
Ádám (közös munka) Makád.
.5-6. osztály I.: Virág Bettina, Nagy 
Regina, Erdős Krisztián.
7-8. osztály I.: Nagy Dániel,

Makád. II.: Ács Orsolya, Makád.
A művészeti iskola tanulóinak 

tűzzománc munkáit a zsűri külön 
kategóriaként értékelte.

Első helyezettek: Csoba Judit (1. 
o.), Mihály Eszter (2. o.), Csoba 
Nikolett (3. o.), Jónak Roland és 
Lakatos Krisztián (5. o.), Lolbert 
Barbara és Virág Levente (6. o.).

Különdíjasok: Gyetkó Krisztina 
(3. o.), Gyetkó Szilvia és Molnár 
Gabriella (4. o.), Pálfalvi Judit (5.
0. ), Pálfalvi Anita (6. o.) vala-
mennyien szigetbecseiek.

Jahoda Ernő István, a zsűri elnö-
ke fődíjjal jutalmazta Csoba Judit
1. osztályos szigetbecsei tanuló 
tűzzománc munkáját.

Fődíj: Csoba Judit (1 . o.)

kapcsolódott a város június első 
napjaiban megrendezett János 
Vitéz Napok eseményeihez. „A 
sárkány” cím sok irányba csábí-
totta a gyermekek alkotó fantá-
ziáját. A Távol-Kelet világa, a 
népmesék, a szentek élete, a di-
noszauruszok és a ma élő „sár-
kányok”, óriásgyíkok éppen 
úgy szerepelhettek az alkotá-
sokban, mint a legismertebb, 
aktuális magyar népmese, a Já-
nos vitéz sárkány küzdelme.

A gyerekek éltek a lehetőség-
gel! Akik eddig is figyelemmel 
kisérték a kicsik, a fiatalok kép-
zelőerejének rajzokban való 
megnyilatkozásait, már nem 
csodálkoztak, egyszerűen gyö-
nyörködtek a beküldött és a 
könyvtár gyermekrészlegében 
kiállított alkotásokban.

Különdíjas: Pálfalvi Anita (6. o.)

A ráckevei Városi Könyvtár 
gyermekrészlege nagyszerű ha-
gyományt teremtett, amikor hét 
évvel ezelőtt először hirdette meg 
óvodásoknak és iskolásoknak Ta-
vaszi Tárlat című rajzpályázatát. A 
sorozatban hetedik tárlat témája

Számunkra az sem volt meg-
lepő, hogy a Kiskunlacházi Mű-
vészeti Iskola Szigetbecsei Ta-

gozatában Fodor Piroska vezeté-
sével tevékenykedő szigetbecsei 
gyerekek -  mint eddig minden 
ilyen tárlaton -  most is megérde-
melt sikereket arattak. Specialitá-
suk a tűzzománc munka, kisiskolá-
saink ebben a műfajban is több el-
ső helyezést és különdíjat érdemel-
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Egy csésze kávé

Rácz Péterrel
Hosszú előkészítés után a térség, ezen belül Szigetbecse legnagyobb beruházása 

kezdődött 2001 áprilisában. Hat település összefogásával közös beruházásként meg-
valósul a szennyvíztisztító telep bővítése és a regionális szennyvízcsatorna rendszer 
kiépítése.

A m unkát három cég közös fellépésével nyerték el, közülük az Innoterv Rt. dolgozik 
Szigetbecsén. E társaság műszaki igazgatójával Rácz Péterrel június elején beszélget-
tünk.

-  Néhány számadattal értékeltetné a 
községben folyó munka nagyságát?

-  A település teljes területén a fő vezeték 
vákuumos rendszerű, ennek hossza 7000 
méter, a gravitációs működésű házi bekö-
tések hálózatának hossza további 8700 
métert tesz ki. Tehát itt Szigetbecsén mint-
egy 15,5 km vezetéket kell kiépíteni.

-  Tevékenységüket természetesen nagy 
érdeklődés kíséri. Milyen tapasztalatokat 
szereztek az érintett lakosok körében?

-  Cégünk az országban már sokfelé vég-
zett hasonló munkát. Őszintén, nem puszta 
udvariasságból mondom, hogy kevés he-
lyen tapasztaltunk a lakosok részéről annyi 
segítőkészséget, megértést, mint itt Sziget-
becsén. Természetesen mi is megteszünk 
mindent, hogy az elkerülhetetlen felfordu-
lással járó kellemetlenségeket a legkisebb 
mértékre szorítsuk. Ahogy haladunk a fő-
vezeték kiépítésével, előzőleg minden te-
lektulajdonossal megbeszéljük hová kérik 
a házi bekötéshez szükséges csatlakozás 
kiépítését. Azt tapasztaltuk, hogy itt a la-
kosokat fórumokon, újságcikkek segítsé-
gével, a község vezetőivel való jó  kapcso-
latuknak köszönhetően nagyon jól felké-
szítették. Pontosan tudják mekkora mun-
káról van szó, mit kell vállalniuk, ugyan-

akkor milyen jelenlegi és várható haszon 
várható ettől a nagyszabású és sok pénzbe 
kerülő beruházástól. Mindezt a helyszínen 
dolgozó munkatársaim is megerősítik, akik 
így nagyon kellemes és nyugodt légkörben 
végezhetik felelősségteljes, nagy figyel-
met és szaktudást igénylő munkájukat.

-  Hogyan ítéli meg a községen belül a 
fővezeték kiépítésének ütemét? Tartani 
tudják-e a befejezésre vonatkozó vállalá-
sukat?

-  Ha valami teljesen váratlan, gátló kö-
rülmény nem merül fel, bizton mondha-
tom, hogy amit vállaltunk, teljesíteni fog-
juk. Pályázatunkban a szigetbecsei utcai 
fővezeték elkészítésének dátuma 2001. 
szeptember vége, de mi szeretnénk ezt a 
határidőt augusztus végére előre hozni. A 
térségben a rendszer kiépítésében érdekelt 
hat település közül tehát itt végeznénk elő-
ször. Ezután még megépül a község vákuu-
mos gépháza, amelynek helyét a temető 
mellett jelöltük ki. A munka során termé-
szetesen folyamatosan elvégezzük a víz-
tartási nyomáspróbákat, a vezeték szinte-
zését, stb. és ha egy-egy utcában, útszaka-
szon mindez megtörtént, visszatemetjük az 
árkot, hogy az utat minél hamarább ismét 
és teljes mértékben használatba lehessen

venni. Út felbontások sajnos elkerülhetet-
lenek, de igyekeztünk a vezeték vonalának 
megtervezésénél ezek mértékét a legki-
sebbre szorítani. A munkánk akkor tekint-
hető elvégzettnek, ha az utak helyreállítása 
is megtörtént.

-  A beruházással kapcsolatos lakossági 
fórumon a cég tett egy felajánlást a házi 
bekötést végzőknek.

-  Ez a felajánlásunk most is érvényes. 
Cégünk a házi rendszerhez szükséges csö-
vekhez nagy mennyiségben kedvezőbb 
áron ju t hozzá, így ha lesz rá igény, ezen a 
kedvező áron tudja beszerezni a bekötést 
végzőknek. Az igényt majd a polgármeste-
ri hivatalban kell bejelenteni. Most még 
nincs értelme a házi bekötést kiépíteni, hi-
szen az egész rendszer majd csak tavasz- 
szal, a szennyvíztisztító telep próbaüzemé-
vel kezdheti meg működését, de bizonyos 
előkészületek telken belüli elvégzése ősz-
től előnyös lenne, mert ez kedvező lehető-
séget biztosíthatna tavasszal a nagy rend-
szerhez való gyors csatlakozáshoz.

-  Köszönjük a beszélgetést.
Pap Kornélia

*

Felhívjuk kedves olvasóink figyelmét két 
korábbi cikkünkre, melyekben a polgár- 
mester úr részletesen ismertette a szenny-
vízberuházással kapcsolatos tudnivalókat. 
A cikkeket megtalálják a Szigetbecsei Kró-
nika 2000. februári és 2000. július-augusz-
tusi számaiban.

Újra t á m a d  a  TBC!
Pest megye területén a TBC előfordulásának gyakorisága évek óta 

magas, meghaladja az országos átlagot, a ráckevei terület pedig Pest 
megyén belül is kiemelkedik az újonnan felfedezett TBC-s betegek leg-
magasabb száma miatt (volt Ráckevei Járás területe). A betegség ter-
jedésének megakadályozása vagy csökkentése érdekében, a jelenlegi 
járványügyi helyzet ismeretében szükségessé vált a lakosság részleges 
tüdőszűrésének elrendelése.

Ezért Pest megye területén élő, állandó vagy ideiglenes bejelentéssel 
ott lakó illetve a megye területén huzamos jelleggel tartózkodó, 30 év 
feletti lakosság körében a tüdőszűrő vizsgálat elvégzését rendelte el ez 
évben is Pest megye tisztifőorvosa. A szűrővizsgálaton nem kell részt 
venni azoknak, akik egy éven belül ilyen vizsgálaton igazoltan részt vet-
tek illetve akik a tüdőgondozó intézetben gyógykezelés alatt állnak.

A kötelező vizsgálat elmulasztása szabálysértési eljárást vonhat maga 
után!

A szűrés bizonyos esetekben alkalmas egyéb, pl. daganatos tüdő-
folyamatok felismerésére is!

A szűrővizsgálat helyéről és idejéről a lakosságot hirdetmény, illetve 
névre szóló értesítések útján tájékoztatja a helyi önkormányzat jegyzője.

Az ÁNTSZ Ráckeve Városi Intézete felszólítja a lakosságot, hogy saját 
egészsége, családja, valamint a környezetében élők egészségének 
megóvása érdekében a szűrővizsgálatokon teljes számban vegyenek 
részt!

A korai felismerés lehetővé teszi a gyógykezelést és a mielőbbi gyó-
gyulást, megállítva ezzel a betegség továbbteijedését.

Tegyünk együtt azért, hogy ne váljon a TBC ismételten népbetegséggé 
Magyarországon!

dr. Földi Zsuzsanna tisztifőorvos

Hirdetés
Az ÁNTSZ Ráckeve Városi Intézete felvételre keres szakirányú 

főiskolai végzettségű munkatársakat 
közegészségügyi felügyelői munkakörbe.

Bérezés Ktv. szerint. Érdeklődni illetve jelentkezni a városi 
tiszti főorvosnál lehet a 06/24/485-252 telefonszámon.
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Jövőnk körvonalait rajzoljuk
Felnőttek kedvenc kérdése gyermekekhez: mi leszel, ha nagy 

leszel? Pedagógus rutinfeladat dolgozatot íratni, rajzot készíttetni: 
milyennek képzeled lakóhelyedet a jövőben? Képzelőerőt, fantá-
ziát igényel a válasz megfogalmazása.

Új évezredbe lépve kérdés nélkül is el-elgondolkozunk azon, 
hogyan, milyen környezetben élünk 10-20-30 év múlva?

Erről cseréltek eszmét május 21-én a Művelődési Házban ösz- 
szegyűltek: a képviselő-testület tagjai és olyan meghívottak, akik 
már bizonyították, hogy tudnak, akarnak tenni a községért, a kö-
zösségért.

2003 szeptemberében elveszti érvényességét Szigetbecse jelen-
legi Általános Rendezési Terve. Törvény kötelezi a településeket, 
hogy azt addig át kell dolgozni, vagy újat kell alkotni. A Sziget-
becsén most folyó szennyvízhálózati beruházás befejezése után 
teljessé válik a község infrastruktúrája. Ennek tudatában a legjobb 
időpontban lehet nekilátni a község jövőképe megrajzolásának, a 
fejlesztés iránya meghatározásának.

Már korábban döntés szüle-
tett arról, hogy az Általános 
Rendezési Terv elkészítésével 
a térségben is sok tapasztalat-
tal, referenciamunkákkal ren-
delkező Pest-Terv Kft. bízzák 
meg. Ennek igazgatója,
Schuchmann Péter is jelen 
volt a megbeszélésen, akit kel-
lemes meglepetésként ért, 
hogy ebben a kis községben 
többen fogadták el a rendezési 
tervvel kapcsolatos első meg-
beszélésre szóló meghívót, 
mint Becsénél jóval nagyobb 
településeken. Ez ígéretes 
kezdet, mert a tervkészítők 
együttgondolkodásra kész, a 
község jövőjét felelősen vizsgáló helybeliek nélkül nem tudnak jó  
munkát végezni.

Míg elkészül a terv, még sokszor kell hasonló összejövetelt tar-
tani, sokat kell tenni azért, hogy Szigetbecse minden lakosa meg-
ismerje a terv célját, tartalmát és hozzátehesse a maga ötleteit, el-
képzeléseit.

Erre mód lesz, hiszen a munka hosszú hónapokig folyik majd. 
Először a fejlesztési koncepciót kell megfogalmazni. Következő 
lépés a település-szerkezet megtervezése, majd a helyi építési sza-
bályzatot egyeztetni kell a törvényekkel, kormányrendeletekkel, a 
szakhatóságok rendeletéivel. Ijesztőnek hangzik, hogy 32 szakha-
tósággal kell elfogadtatni a készülő tervezetet, de ezek csak és ki-
zárólag törvényi, rendelkezési korlátokat állíthatnak a helyiek 
akarata elé. Az önkormányzat, a helybeliek, az Általános Rende-
zési Terv elkészítésében tehát tág teret kapnak. Ez így helyes, hi-
szen ez a terv évtizedekre megszabja a település fejlesztésének 
irányát és így vagy úgy hatással lesz minden itt élő, itt üdülő éle-
tére. A tervet ugyan nem kőbe vésik, az később változtatható, de 
minden változtatást az eredeti elfogadtatás folyamatán kell ke-
resztül vezetni!

Magasitz Lajos polgármester felvázolta a jelenlegi helyzetet, 
fogódzót nyújtva a jelenlévőknek elképzeléseik megfogalmazásá-
hoz. Szigetbecse lakóinak száma (ez év elején) 1316 fő. Területe

1712 ha, ebből belterület 120 ha, ezen belül üdülőterület 19 ha. A 
községben 451 beépített telek van, a 8,6 km hosszú Duna-parti 
üdülőterületen 540 telek beépített. A képviselők már korábban 
döntöttek arról, hogy lakótelkek kialakítását kell lehetővé tenni. 
Ez a munka már folyik (a Jókai utca bal oldalán). Mód van még 
szép fekvésű, közvetlenül a belterülethez kapcsolódó területeken 
ilyen lakótelkek kialakítására. A jelenlegi helyzet felvázolásánál 
szóba kerültek az ipartelepítésre alkalmas területek, a zöldterüle-
tek (kis tavak, holtág, erdők, Duna-parti még üres, önkormányza-
ti tulajdonú területek), az intézmények (melyek területe rendezett, 
bővítési lehetőségek is adottak) és a sporttelep.

A beszámoló és Schuchmann úr ismertetője három órára ele-
gendő mondanivalót adott az első műhelymunka résztvevőinek. 
Megfogalmazódott: a község nagy értéke és várhatóan felértéke-
lődő kincse a szép környezete, a holtág, a sziget, a Duna-part, az 
erdők és a csend, a nyugalom. Eredeti állapotukba kell hozni a kis 
tavakat. Jó hír, hogy újra a község tulajdonába kerülhet, és így -

pályázati pénzek felhasználá-
sával -  helyrehozható a holtág. 
A sziget tulajdonviszonyai 
megváltoztak. Ezt a területet 
nem szabadna beépíteni, szol-
gálja a felüdülést.

Sokan adtak hangot annak a 
kívánságnak, hogy a község és 
az üdülőterület között folyta-
tódjon a már megkezdett 
együttműködés, hiszen a helyi-
ek és az üdülők sok tekintetben 
lehetnek egymás hasznára. Fi-
gyelni kell azonban az ará-
nyokra: nem folytatódhat a ré-
gebben rosszul megkezdett be-
építési folyamat az üdülőterü-
leten.

Azt mindenki elismerte, hogy a község adottságainál, fekvésé-
nél fogva elsősorban az idegenforgalmi lehetőségeket aknázhatja 
ki a jövőben, de szükség lesz egyéb munkahely-teremtő beruhá-
zásokra is. Nem ipartelepítésben, kisebb vállalkozások megtelepí-
tésében lehetne gondolkozni. Ezek telephelyét az üdülőterületek-
től távolabb kellene kijelölni a tervben. (Makádi út mentén?) 
Szükség lesz erdőtelepítésre, mert a szél még mindig gondot 
okoz. Megfontolandó lenne a régi dűlőutak felújítása fasorokkal. 
(A nagyobb táblákról akadálytalanul hordja el a szél a földet a be-
lé vetett maggal együtt...)

Szóba került, hogy önkormányzati építési telkek eladásánál kí-
vánatos lenne a falu érdekeit szem előtt tartó korlátozás, feltétel 
megfogalmazás a.

Többen hangsúlyozták, hogy lehetőséget kell hagyni sport célú 
fejlesztéseknek. Az egészséges életmóddal kapcsolatos igények 
egészen biztosan növekednek a jövőben. Ebben elképzelhető vál-
lalkozások közreműködése (teniszpályák, lovasturizmus, sport-
szerkölcsönzés, stb.) Alkalmas területet kínál a Duna-part (beépí-
tetlen szakasza), a sziget, a Réti út, de bővíthető a sportpálya is.

Az első műhelymunkáról emlékeztető készült, ezt megkapják a 
következő összejövetel résztvevői, erről szintén beszámolunk 
majd az újságban.

A még érintetlen rét nagy érték!

-pap-
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* HÍREK * HÍREK * HÍREK
Szigetbecseiek az Európa-túrán

„Jobb az út, mint a csárda”. Ez a bölcs és el-
gondolkodtató mondás jutott eszemben, míg 
becsei vállalkozó kedvű túrázókkal bandukol-
tam az április végén, május elején szokatlanul 
hevesen tűző nap alatt. Ellentmondásnak tűnik, 
hiszen az út többnyire fáradtságos, veszélyeket 
rejthet, kellemetlen meglepetéseket okozhat az 
időjárás. Ezzel szemben a csárda: biztonság, 
kényelem, pihenés, védelem a természet erői,

hőség, fagy, eső, viharok ellen... Mégis, bi-
zony jobb az út, mint a csárda! Mert az úton ha-
ladni, célba érni lehet, a csárda ebben az idézett 
mondásban az egy helyben maradás, a haladás, 
az új célokról való lemondás jelképe.

így gondolta ezt az a kis csapat is, mely Sza-
bó Béláné Marika szervezésében szép úton, 
szép cél elérését tűzte ki maga elé.

Az Európai Gyalogos Turista Szövetség 24 
ország 53 turista szervezetét, 5 millió egyéni 
tagját fogja össze. A harmadik évezred tisztele-
tére hirdette meg a 2001-es esztendőben az Eu- 
rópa-túrát. Ezzel kívánta felhívni a különböző 
nemzetiségű állampolgárok, politikusok figyel-
mét az országok területének átjárhatóságára, a 
természeti és kultúrkincsek értékére, védelmé-
re. A szép cél érdekében Európa területén tíz 
útvonalon ez év szeptemberéig tízezrek vándo-
rolnak a határokon át falutól faluig, várostól 
városig, átadva a következőknek a staféta jel-
képeket, míg mind a tíz útvonal vándorai elérik 
„Európa fővárosát” Strasbourgot.

A kis becsei csoport április 28-án ott volt 
amikor a magyar turisták átvették a romániai 
sportbarátoktól a stafétabotot, a hátizsákot, me-
lyet mindenki kézjegyével látott el, akárcsak 
az „aranykönyvet”, mely végül eljut Strasbo- 
urgba hírt adva azokról, akik a túrán való rész-
vétellel tették le voksukat a népek közötti ba-
rátság eszméje, egymás jobb megismerése, ér-
tékeink, hagyományaink tiszteletben tartása, a 
közös Európa gondolta mellett.

Csoportunk távoli őseink gyakorlatát -  és 
természetesen a megadott útvonalat -  követve 
előbb a Maros, majd a Tisza kanyargós partján, 
gátjain gyalogolt. Bár nekünk sem a vízpart, 
sem a síkság nem jelentett újdonságot, mégis 
élveztük Dél-Magyarország táji szépségét, az 
árterek élővilágát, a hímes szőnyegként elterü-
lő, vadvirágos rétek, gátoldalak pompáját. Hű-
ségesen kísértek utunkon a virágzó galagonya-

bokrok, a bódító tavaszi 
illatok, a fáradhatatlan 
madárdalnokok és a bé-
kák hangversenye. Jó 
volt beszélgetve bandu-
kolni, le-le térve az út-
ról megtekinteni néhány 
helyi nevezetességet, 
műemléket, ismerkedni 
vendéglátóinkkal, egy- 
egy szakaszon csatlako-
zó turista társakkal.

Nagylak, Makó, Sze-
ged, Mindszent voltak 
utunk állomásai. Mind-
szenten este részt vet-
tünk egy gyönyörű lam- 
pionos felvonuláson és 
roptuk a táncot az utca-
bálon. Innen vezetett 
utunk -  átkelve a Tiszán 

-  Ópusztaszerre, ahol ünnepélyesen fogadták 
az Európa-túra résztvevőit. Munkánk haza szó-
lított, de a becseiek még kétszer bekapcsolód-
tak a túra útvonalába: Marika néni az iskolások 
egy csoportját vezette el a szekszárdi ünnep-
ségre, egy gemenci túrára és ott voltak a be-
cseiek, amikor a magyarok átadták a stafétabo-
tot a szlovénoknak.

Ópusztaszeren megnéztük a „Megmaradás 
falát”, melyre egy táblán Szigetbecse is felirat-
kozott.

Ünneprontó volt a látvány...
A táblatartó falak elhanyagolt, gondozatlan, 

gazos területen állnak, sok tábláról már most 
lekopott a felirat, a Szigetbecse tábla ketté van 
repedve (megmaradás??) Méltatlan ez Ópusz-
taszerhez, a munkát megrendelő közösségek-
hez egyaránt!

Ópusztaszer: „ Megmaradás fa la  ”

Európa-túrázók a tiszai kompnál

Anyakönyvi hírek

Születés

2001. április 24.-én született 
Tímár Tímea és Kun István gyermeke: 

Dominika

Házasság

2001. május 19-én házasságot kötött 
Feigl Ilona és Rácz József

Gyászoljuk az örökre eltávozottakat!

Birkenbach Antal
május 7. élt 76 évet 
Hoffmann István 

május 19. élt 60 évet 
Lelkes Gyuláné Mihélisz Erzsébet

május 25. élt 61 évet

Módosult a KRESZ!
A gépjárművezetőknek számos újdonság-

gal kell megismerkedniük, miután módosult a 
KRESZ, új táblák kerültek a közutakra, vál-
toznak a megengedett sebességhatárok stb. 
Minden gépjárművezető érdeke, hogy besze-
rezze a változásokat tartalmazó új KRESZ-t 
és megismerje az új szabályokat. Egyesek már 
2001. május 1-jén, mások 2002. január 1-jétől 
lépnek érvénybe.

Baleseti statisztika
Hetesi László rendőr alezredestől megkap-

tuk a 2001. I. negyedévi, a Ráckevei Kapi-
tányság területén történt közúti balesetek szo-
morú statisztikáját.

Összesen 23 személyi sérüléssel járó bal-
eset történt (9-cel több mint az előző negyed-
évben). A balesetek során 6-an haltak meg, 
12-en súlyosan, 22-en könnyebben sérültek.

A balesetek elsődleges oka 15 esetben a 
gyorshajtás, 4 esetben a kanyarodás szabályai 
elleni vétség, 3 esetben az elsőbbségi jog meg 
nem adása, 1 esetben az előzési szabályok el-
leni vétség volt.

Személygépkocsi 15, tehergépkocsi 4, ke-
rékpár 2, motorkerékpár, illetve segéd-motor-
kerékpár 1-1 esetben okozott balesetet.
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Beszámoló a Comenius 2000 Minőségbiztosítási Programról
„A közoktatásban a 80-as évektől megszánt 

az óvodák, iskolák külső ellenőrzését, értékelé-
sét végző intézményrendszer, a tanfelügyelet. 
Sok intézményben háttérbe szorult a tudatos és 
rendszeres értékelés és ellenőrzés. Néhány or-
szágos értékelést (IFA, Monitor) leszámítva 
megszűnt a szakmai munka rendszeres külső ér-
tékelése is.

Ez az állapot joggal válthatja ki a szülők, di-
ákok, fenntartók, társintézmények elégedetlen-
ségét. Ugyancsak elégedetlenek a pedagógu-
sok, akik szeretnének munkájuk eredményessé-
géről és minőségéről szakmailag meglapozott 
visszajelzéshez jutni.

Új rendszerre van szükség, amely pozitív, 
megerősítő, fejlesztő jellegű.”
(OM. MINŐSÉGFEJLESZTŐ KÉZIKÖNYV 1. old.)

Az Oktatási Minisztérium ezért hozta létre a 
Comenius 2000 Minőségbiztosítási Program- 
irodát, amely a közoktatási intézmények és 
fenntartók minőségfejlesztő tevékenységét se-
gíti.

Intézményünk is meg akar felelni az új kihí-
vásoknak, ezért az elmúlt év tavaszán megpá-
lyázta a Comenius 2000 Minőségbiztosítási 
Program kidolgozásához a szakértői segítségek 
finanszírozását.

Pályázatunk sikeres volt. A hódmezővásárhe-
lyi Reticularis Consulting Kft. segítségével lát-
tunk hozzá a munka megszervezéséhez.

A négy intézmény (makádi és szigetbecsei is-
kolák és óvodák) tagjai közül a dolgozók vá-
lasztottak egy 11 tagú csoportot, a minőségfej-
lesztési program kidolgozásából.

A csoport tagjai: Bognár Gábomé, Borbély 
Józsefné, Csaba Attiláné, Fejesné Schwarcz Er-
zsébet, Györkéné Varsányi Andrea, Kölesdiné 
Gulyás Ágnes, Maris Károlyné, Schmidt 
Mihályné, Schwarczenberger Jánosné, Suhaj 
Józsefné, Szabó Istvánná, vezetője Fejesné 
Schwarcz Erzsébet.

Az első lépés az intézményi társulás jelen ál-
lapotának felmérése volt. Vizsgáltuk a hátteret, 
amivel az intézmények rendelkeznek, a társulás 
erősségeit, gyenge pontjait, kerestük a javítási 
lehetőségeket.

Összeállítottunk a nyitott önértékeléshez egy 
kérdőívet, valamennyi dolgozó számára, amely 
vizsgálta: a juttatási rendszert; a képzés, fej-
lesztés lehetőségeit; a teljesítményértékelés 
rendszerét; a munkahelyi légkört és kapcsolato-
kat; a szakmai munkát; az egyéb, nem emberi 
erőforrásokat; a vezetést; az információáram-
lást; a csapatmunkát; az intézményi stratégiát; a 
dolgozók hozzáállását a változásokhoz.

A kérdőíveket a 4 intézményben külön-külön 
értékeltük, majd 2000. november 27-én a ta-
pasztalatokat összevont nevelőtestületi értekez-
leten tártuk a dolgozók elé, s együtt határoztuk 
meg a további feladatokat.

A munka valamennyi fázisáról munkajelen-
tés készült, amelyet szakértői jóváhagyás után 
elküldtünk az Oktatási Minisztériumba.

A következő lépés az érdekelt felek azonosí-

tása volt. Összegyűjtöttük az intézmény közvet-
len és közvetett partnereit. Vizsgálni kívántuk 
az intézmény környezetével, működési rendjé-
vel, az információáramlással, szakmai munká-
val, partneri kapcsolattal, tanórán kívüli foglal-
kozásokkal, teljesítményértékeléssel és a diák-
önkormányzat működésével kapcsolatos véle-
ményüket.

A partnereink számára összeállított kérdő-
ívek kérdései ezekre a témakörökre irányultak.

A szülők kérdőívének kitöltése 2000. decem-
ber 11-én történt. (Véletlenszerűen választottuk 
ki a szülők kb. 1/3-át.)

A tanulók (szintén véletlenszerű kiválasztás-
sal) december 13-án válaszoltak a kérdőívek-
ben feltett kérdésekre, az óvodások pedig a szó-
ban feltett kérdésekre.

Folyamatosan kerestük meg kérdőíveinkkel a 
többi partnerünket, a makádi és szigetbecsei 
képviselő-testület tagjait, az orvost és védőnőt, 
a közeli középiskolákat, a hitoktatókat, civil 
szervezeteket, a gyermekkönyvtárat, a sport-
egyesületet, szponzorainkat.

A kérdőívek összegyűjtése és értékelése után 
az adatok elemzése a következő eredményt ad-
ta: A megkérdezett szülők véleménye szerint 
gyermekük döntő többsége, 97 %-a jól érzi ma-
gát az óvodában és az iskolában egyaránt.

A környezet, az épület és berendezések álla-
potát hosszú távon javítani lehet, de senki sem 
elégedetlen ezekkel.

Majdnem minden szülő kiemelkedően elége-
dett az intézmény működésével, és igényli be-
vonását annak életébe. Az információáramlást 
is megfelelőnek tartják. A kapcsolattartás for-
máiban a gyakorlat találkozik a szülők igényei-
vel.

Az intézmény pedagógiai programjának 
részletes megismerésére az intézményvezetés a 
jövőben tágabb teret, több fórumot biztosít.

A tanórán kívüli elfoglaltságok megítélése, a 
szakmai munka kedvező képet mutat az iskolá-
ról. A megemlékezések és rendezvények szín-
vonalával a szülők 100 %-a elégedett.

A szülő-pedagógus kapcsolatot javítani lehet. 
A szülők többsége megfelelőnek tartja.

A társulás létrejötte a szülők 59 %-a szerint 
hozott változást az intézmény életében. Nagy 
többségük (80 %) pozitívan ítéli meg ezt a vál-
tozást.

Az óvodás gyermekek szülői kis zökkenőt je-
leztek az óvodából iskolába való átmenet kö-
zött. Intézményi cél ennek a problémának a 
csökkentése.

A tanulók körében elégedettséget tükröz az 
iskolai környezet. Az udvar felszereltségén ja-
vítani szeretnének.

Szeretnék, ha véleményük kinyilvánítására 
tágabb lehetőséget kapnának. Ehhez hasznos-
nak tartják a diákönkormányzatot.

A tanórán kívüli elfoglaltságokon, rendezvé-
nyeken szívesen vesznek részt, eredményesnek 
tartják az iskolában folyó nevelő-oktató mun-
kát. Úgy vélekednek, hogy számíthatnak a pe-

dagógusok segítségére problémáik megoldásá-
ban.

A képviselő-testületi tagok véleménye sze-
rint az intézmény környezete megfelelő. Műkö-
dési rendjével mindenki teljes mértékben elége-
dett.

Az információk elérhetőségét, azok gyakori-
ságát többségükben megfelelőnek tartják.

Nagyobb részben elismerik az iskolában fo-
lyó oktató-nevelő munka eredményességét. 
Elégedettek a tanulók sport- és tanulmányi 
eredményeivel. Ismerik intézményük Pedagógi-
ai Programját és az intézményvezető által meg-
fogalmazott új feladatrendszert. Rövid távú cél-
kitűzéseinket reálisnak, megvalósíthatónak tart-
ják. 100 %-os elégedettséget tükröz az intéz-
ményben rendezett megemlékezések színvona-
la. A dolgozók munkájával szinte teljes mérték-
ben elégedettek.

A munkakapcsolatot az önkormányzat és az 
intézmény között többnyire megfelelőnek tart-
ják.

A képviselők 83 %-a érzi úgy, hogy megfele-
lő mértékben vonja be őt az intézményvezetés a 
feladatok tervezésébe.

A feladatok megvalósításába -  valamennyi 
képviselő szerint -  kellő mértékben vonja be az 
intézményvezetés. Egyetlen képviselő sem ta-
pasztalta az együttműködési készség hiányát in-
tézményünk részéről. Minden képviselő megfe-
lelőnek tartja munkakapcsolatát az intézmény-
nyel.

A partneri igényfelmérő kérdőívek értékelése 
után előttünk állt a feladat, hogy célokká fogal-
mazzuk az igényeket.

Hosszas ellenőrző munka után a következő 
célok megvalósítására készítettünk intézkedési 
tervet.

Az iskolában a kerettantervhez igazított He-
lyi Pedagógiai Program mind szélesebb körben 
történő megismertetését tűztük ki célul.

• Ismertetni fogjuk a leendő 1. osztályos szü-
lőkkel a HPP-t.

• A szülők és pedagógusok számára hozzá-
férhetővé tesszük. Elhelyezzük a könyvtárban, 
ahol bárki tanulmányozhatja.

• Szeptemberi szülői értekezleteken minden 
szülő tájékoztatást kap a HPP-ről.

Az óvodában az óvoda és az iskola közötti át-
menet nehézségeinek csökkentése vált céllá. 
Probléma a korai felkelés, fáradékonyság isko-
lakezdéskor.

Az óvodák e cél elérése érdekében:
• rögzítik a viselkedési szabályukban, hogy 8 

órára a nagycsoportos gyermeknek be kell érni 
az óvodába,

• szeptemberben tájékoztatják a szülőket.
Az intézkedési terv végrehajtása már meg-

kezdődött. A májusi szülői értekezleten a leen-
dő első osztályos szülők tájékoztatása megtör-
tént. A további eseményekről folyamatosan tá-
jékoztatjuk a kedves Szülőket.

Fejesné Schwarcz Erzsébet 
intézményvezető

Kiadja Szigetbecse Képviselő-testülete, Felelős szerkesztő: Pap Kornélia, Felelős kiadó: Magasitz Lajos polgármester
A szerkesztőség címe: Szigetbecse, Petőfi Sándor u. 34.

Nyomda: PRESS+PRINT Kft. -  Megjelenik: kéthavonta


